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سرویس سیاسی-  حجت الاسلام  روحانی در جلسه 
هیات دولت گفت:  امروز مهم ترین مسئله و دغدغه مردم ما 
ســلامت و معیشت است، ما باید کاری کنیم که همزمان با 
بیماری و بیکاری مبارزه کنیم و اگر بتوانیم این دیدگاه جامع 
را به خوبی اجرایی و عملیاتی کنیم، ان شاءالله قدم به قدم می 
توانیم شرایط کشور را به سمتی هدایت کنیم که برای مردم 

ما مطلوب باشد.  
وی افــزود: ویــروس کرونا یک معضــل برای همه 
کشورهای جهان است و تقریبا همه دنیا از جمله سیاست،  
اقتصاد، هم سبک زندگی مردم در جهان، تجارت و معاملات 
همه چیز تحت تاثیر شرایط جدید قرار گرفته است و برای 
اولین بار اســت که یک بیماری نامش تبدیل به یک معیار 

تاریخی برای محاسبات شده است 
رییس جمهوری با اشاره به این که امروز دوران کرونا 
و پساکرونا داریم، گفت: امروز مهم است که در دوران کرونا 
چگونه با این بیماری مقابله کنیم و بعد از پایان دوران چگونه 
مســائل اقتصاد را ســامان دهیم.روحانی اضافه کرد: برای 
موفقیــت در این امر، دولت، همه قوا و ارکان کشــور باید 
در کنار یکدیگر باشــند. یک وظایف برعهده دولت، یک 
وظایفــی برعهده بخش های دیگر حاکمیتی و بخش های 
مهمی هم برعهده مردم اســت.  دولــت وظیفه دارد برای 
شناسایی افراد مبتلا اقدام و آنها را از جامعه جدا کند. آنها را 
به بیمارستان ها و نقاهتگاه ها هدایت کند تا آنها درمان شوند و 
بیماری آنها به بخش های دیگر جامعه سرایت ندهد. وظیفه 
دوم دولت، مراقبت و نگهداری از کسانی است که نیازمند 

تخت بیمارستانی و بخش مراقتب های ویژه هستند.
  کادر پزشکی ما در برابر مردم سرافراز است

وی با بیان اینکه هم در مورد شناســایی مبتلایان و هم 
در مورد مراقبت و پرســتاری از بیماران، وزارت بهداشت و 
درمان تلاش بسیار خوبی انجام داده است، تصریح کرد: کادر 
پزشکی ما در این مقطع تاریخی از پایان بهمن تا به امروز بخشی 
سرافزار در برابر مردم است. ما در تاریخ بسیار سرافرازیم که از 
روز اول تا به امروز در هیچ استان و شهرستانی، بیماری نبوده 
که به بیمارستان مراجعه کند و درب بیمارستان به روی او باز 
نباشد یا تخت بیمارستانی نیاز داشته باشد اما تخت نداشته 
باشیم یا تخت برای بخش مراقبت های ویژه نیاز داشته باشد 

و ظرفیت خالی نداشته باشد.  
روحانی با بیان اینکه پزشکان، پرستاران و همه بخش 
درمانی مجاهدت و فداکاری فوق العاده شــبانه روز برعهده 
داشتند و ساعتی نبوده که از فعالیت دست بکشند، خاطرنشان 
کرد: در کشورهای دیگر بوده که بیماری به بیمارستان مراجعه 
کرده، تحت خالی هم بوده اما پرستار و پزشک به اندازه کافی 
نبوده اســت. براســاس آمارها در کشورهایی تخت وجود 
داشته، اما تخت آی سی یو وجود نداشته است.  وی ادامه داد: 
ما حتی یک نمونه در این ســه ماه ســراغ نداریم که کسی به 
بیمارستان مراجعه کند و او را برگردانده یا تخت نیاز داشته 
باشد یا به خاطر فقر مالی بستری نشود.رییس جمهوری با 
اشــاره به به تامین و پرداخت بیمه اقشــار کم درآمد کشور، 
اظهارداشت: دولت حتی اعلام کرده است که خدمات درمانی 
اتباع خارجی که به طور قانونی در کشور ما زندگی می کنند، 
رایگان انجام شود.روحانی تهیه و تامین لوازم مورد نیاز مردم 
و تجهیزات بیمارســتانی کشور را وظیفه سوم دولت عنوان 
کرد و گفت: دولت وسایل بهداشت عمومی مردم و یا تجهیز 
پزشــکان و پرستان مانند کیت آزمایش کرونا و یا ونتیلاتور 
و یا تخت های ســی تی اســکن، دستکش و ماسک و مواد 
ضدعفونــی و لباس های مورد نیاز کادر در مانی و همچنین 

مواردی که مورد نیاز مردم بود، تامین شد.
وی یادآورشــد: برای تامین اقلام بهداشتی مورد نیاز 
کشــور یک تلاش همه جانبه آغاز شــد در کارگاه های در 
بخش های دولتی و خصوصی ما و نیروهای مسلح و وزارت 
صمت. همه به میدان آمدند تا این وسایل تهیه شود و امروز 
در ماســک های ویژه N۹۵مورد نیاز پرستاران و لباس ویژه 
و گان و دارو هیچ نیازمندی در بیمارســتان ها وجود دارد و 

روزانه تامین می شود.  
رییس جمهوری افزود: بیشتر موارد بهداشتی مورد نیاز 
هم در اختیار مردم است، در مواد ضدعفونی مشکلی وجود 
ندارد البته در برخی موارد مانند ماسک شاید به اندازه کافی 
موجود نباشد که در این خصوص در هفته های آینده با افزایش 

تولید این مشکل حل خواهد شد.
روحانی در بخش دیگری از سخنانش شرایط کشور 
را در تامین اقلام بهداشــتی را قابل مقایســه با کشورهای 
پیشــرفته قابل مقایسه دانســت که به علت انجام یک کار 

بزرگ در کشور است.
وی تامین نیازمندی های عمومی وظیفه چهارم دولت 
عنــوان کرد و گفت: مواد غذایی مورد نیاز مردم در طول این 
مدت تامین شده است و زمانی نبوده که مردم  به فروشگاه ها 
مراجعه کنند و با قفسه خالی مواجه شوند و بیان شود که بروید 
و دو روز دیگر مراجعه کنید در صورتی که بسیاری از کشورها 

با آن دست به گریبان بودند.
رییس جمهوری با تشکر از بانک مرکزی و وزارت راه 
و شهرسازی و گمرک و گفت: در دوران کرونا حمل در نقل و 
تردد در کشور کاهش و گاهی متوقف شده است، اما در زمینه 
کالا و بار از اسفند ۹۸ تا هم اکنون تردد کامیون های ما بیش 
از سال های گذشته است که نشان می دهد هر چه مورد نیاز 
بوده تامین شده و همه تلاش کردند و به صحنه آمدند و یک 
جهاد عمومی را شاهد بودیم تا مردم در تامین نیازمندی های 

روزمره خود با مشکل مواجه نشوند.

طرح های بزرگی در آب و خاک در تابستان و پاییز 
افتتاح می شود

روحانــی با بیان اینکه در ســال ۹۹ شــرایط بخش 
کشاورزی از سال های قبل بهتر است،گفت: در زمینه تولیدات 
زراعی پیش بینی ها این اســت که  این ســال ۳.۵ تا ۴ درصد 
افزایش تولید داشته باشیم در زمینه گندم پیش بینی شده است 
۱۴ میلیون تن گندم تولید شود که هر چه مورد نیاز مصرفی 

کشور در بخش های مختلف است، تامین می شود.
رییس جمهوری با اشاره به آمار و ارقام وزارت جهاد 
کشاورزی گفت: پیش بینی می شود در سال ۹۹ محصول برنج 
۲.۶ میلیون تن است که نیازمندی های کشور را تامین می کند 
و تولید شکر ۱.۷ میلیون تن خواهد بود که نیاز کشور را تامین 
می کند ؛ علاوه بر این شرایط ما در بخش آبزیان بهتر خواهد 

شد که رشد محصولات و تولید را نشان می دهد.
وی گفت: طرح های ۴۶ هزار هکتار اراضی در سیستان 
و بلوچستان که مورد نظر دولت بود تقریبا فعال شده است و 
۲۹۵ هزار هکتار خوزستان و ایلام نیز آماده و فعال شده است.
روحانی یادآورشــد: با توجه به اقدامات مختلف در 
بخش کشاورزی و اقدامات زیربنایی مانند آماده سازی زمین 
تامین آب و سدها، کانال کشی، زه کشی و بارش رحمت الهی 
که امسال کمی کمتر از سال گذشته تداوم داشته، امیدواریم 
محصول بیشــتر و بهتری داشته باشیم و سال بسیار خوبی 
را پیش رو داریم.رییس جمهوری خاطرنشــان کرد: حدود 
۵۰ تالاب آب گیری شــده است و دریاچه ارومیه که یکی از 
مسائل مهم دولت است به شرایط ۱۰ سال قبل برگشته است؛ 
طرح های بزرگی در زمینه آب و خاک داریم که در تابستان و 
پاییز افتتاح می شود.روحانی گفت: کل "طرح گرمسیری" که 
سال ها است از زمان دولت های قبل روی آن کار شده است 
و این دولت نیز در این زمینه  قدم های بزرگی برداشته است، 

امیدواریم امسال نهایی شود.
رییس جمهوری در ادامه با بیان این که شرایط امسال 
ما شرایط خوبی است گفت: دشمنان ما تبلیغ نکنند که سال 
گذشته  وضع دولت خیلی بد بود و امسال خیلی بدتر است. 
سال گذشته وضع رشد اقتصادی بدون نفت سال گذشته هم 
مثبت بود یعنی سال ۹۸ علیرغم همه فشارها مثبت بوده است 

امسال همه پیش بینی ها به ما می گوید مثبت است. 
وی افزود: بانک مرکزی رشد اقتصادی و کاهش تورم 
را در سال ۹۹ پیش بینی کرده است و امسال شرایط تورم را 
از دوسال گذشته بهتر پیش بینی می کند و اینگونه نیست که 
رسانه های خارجی تبلیغ می کنند که مردم گرفتارند و امسال 

مشکلات فراوانی خواهد بود.
 شرایطی که رسانه های خارجی ترسیم می کنند 

کاملا دروغ است
 روحانی با تاکید بر این که امسال سال خوبی خواهد 
بود، یادآور شــد: مشــکلات تحریم و کرونا را داریم اینها 
سرجای خود اســت ولی آن شرایط سیاهی که رسانه های 
خارجی ترسیم می کنند و دل مردم را خالی کنند کاملا دروغ 
و بی اســاس اســت . همه با پشتیبانی یکدیگر و در کنار هم 
بودند و تلاش کردنــد و حضور مردم در صحنه، فداکاری 
بخش کشاورزی، صنعت، خدمات شرایطی خواهیم داشت 
که آنچنانی که دشمنان ترسیم می کنند نخواهد بود و شرایط 
علیرغم همه مشکلات شرایط برای مردم نسبتا قابل قبول و 

مطلوب خواهد بود.
رییس جمهوری گفت: این هم قدم چهارمی که دولت 
برای تامین مایحتاج مردم برداشته است. البته به فکر کل سال 
هم هســتیم و از چهارمیلیون تن کالایی که در گمرکات از 
کالاهای اساسی داشتیم، یک میلیون تن ترخیص شده است و 
بانک مرکزی توانسته ارزهای لازم را تامین کند. بانک مرکزی 
در فروردین با همه مشکلات یک میلیارد دلار برای کالاهای 

اساسی مورد نیاز پرداخت کرده است. 
وی افزود: وظیفه پنجمی که دولت در این مقطع برعهده 
دارد کمک به آسیب دیدگانی است که از نظر اقتصادی آسیب 
دیده اند که این کار، کار ساده ای نیست. در تمام دنیا هم یکی 
از مشــکلات مســئله بیکاری و کسب و کارهایی است که 
نمی توانند فعال باشند. پروازها خوابیده است، گردشگری 
متوقف است و خیلی از بخش های اقتصادی هم تحت تاثیر 
قرار گرفته اند. رییس جمهوری یادآورشد: حتی قیمت نفت 
هم دیدیم که چگونه تحت تاثیر قرار گرفت. علیرغم این که 
تولید نفت کاهش هم پیدا کرد باز هم می بینیم به آن سمت 
مطلوب حرکت نکرده اســت. این سال سالی است که همه 
بخش های اقتصاد و اجتماع تحت تاثیر این بیماری است که 

باید در برابر آن برنامه ریزی کنیم . 
 مردم مطمئن باشند نیازهای اساسی تامین خواهد شد
روحانی با تاکید بر این که طبق برنامه ای که پیش بینی 
کردیم مردم می توانند مطمئن باشند که نیازهای اساسی آنها 
مرتفع خواهد شد گفت: نسبت به آسیب دیدگان در کسب 
و کار در این مدت ما دو تصمیم گرفتیم یکی تامین نیازهای 
بخش درمان و بهداشت. در صندوق بیکاری این نیازمندی ها 
را تامین کنیم که برای این کار حدود ۲۵ هزار میلیارد تومان در 

نظر گرفتیم که به تدریج پرداخت می کنیم. 
رییس جمهور افزود: برای تســهیلات مردم ۷۵ هزار 
میلیارد تومان مدنظر قرار دادیم. ۲۵ هزار میلیارد تومان با بهره 
صفر بانک مرکزی در اختیار بانک ها گذاشته است. ۵۰هزار 
میلیارد تومان بانک ها در اختیار گذاشتند. این ۷۵ هزار میلیارد 
تومان با ســود ۱۲ درصد در اختیار کســب و کارهایی قرار 

می گیرد که دچار مشکل شدند.
وی ادامــه داد: از ایــن ۷۵ هــزار میلیــارد تومان، ۵۲ 

هزارمیلیارد تومان مربوط به کسب و کارها می شود که قدم به 
قدم  پرداخت تسهیلات اجرایی می شود. بانکها تسهیلات را 
در اختیار آن ۱۰ رسته ای که در آسیب قرار گرفتند و مشخص 
شــده است و وزارتخانه های مشــخص مثل گردشگری، 
صنعت و کار که در این زمینه کار می کنند، بنگاه ها مشخص 
می شود و مقدار پولی که  در این تسهیلات باید در اختیار آنها 
قرار بگیرد معلوم می شود و با برنامه ریزی که شده است از 
اواخر ماه اردیبهشت می توانند این تسهیلات را دریافت کنند.
روحانی با بیان این که  ۲۳ هزارمیلیاردتومان برای تمام 
یارانه بگیران اختصاص داده شده است، گفت: برای این ۲۳ 
میلیون خانواری که هستند برای هر خانواده یک میلیون تومان 
در نظــر گرفتیم و مابه التفاوتی که برای پرداخت آن مدنظر 
بود تا بعنوان قرض الحسنه باشد دولت به عهده گرفت البته 
از لحاظ مقرراتی در کمیته اقتصادی تصویب کردیم اما باید  
درستاد کرونا به تصویب برسانیم و در جلسه یکشنبه هفته 
آینده کرونا این مواردی که باید مصوب شود مطرح می شود 

و تصویب می شود. 
وی تاکید کرد: تلاش ما این است که این مبلغ قبل از ماه 

رمضان در اختیار مردم قرار بگیرد.
روحانی با بیان اینکه برای ســه میلیون نفر که خیلی 
نیازمند هستند، از قبل برنامه ریزی شده است، اظهار داشت: 
فکــر می کردیم در چهار نوبت یعنی در اســفند، فروردین، 
اردیبهشت و خرداد بسته معیشتی به آنها بدهیم. دیروز تصمیم 
گرفتیم یک بسته هم برای ماه رمضان به آنها بدهیم که مجموع 
آن پنج بسته می شود. برای چهار میلیون هم بسته کمک یک 

تا دو میلیون تومانی در نظر گرفته شده است. 
وی اضافه کرد: نهادهای دیگری هم هستند که براساس 
بودجه های دولتی یا منابع در اختیارشان می خواهند کمک 
کنند. از معاون اول خواستم جلسه ای در این رابطه برگزار کنند 
تا کمک ها هماهنگ شود تا  این طور نباشد که یک فردی که 
نیازمند استحقاق است از دو جا کمک بگیرد اما یک نفر دیگر 

از هیچ جا کمکی دریافت نکند. 
رییس جمهور با اشاره به عرضه سهام شستا در بورس 
تصریح کرد: ما امروز بزرگترین عرضه سهام اولیه را در بورس 
داریم. این نشان از حرکتی است که در دولت دوازدهم به مردم 
قول داده بودیم. روز اولی که می خواستم درباره وزرا با رهبری 
مشاوره کنم، آن روز آقا در مشهد بودند و من هم به مشهد رفتم. 
در واقع، دولت دوازدهم در کنار حرم امام رضا )ع( مشخص 
شدند. روحانی ادامه داد: مواردی بود که ایشان تائید کردند یا 
نکاتی مدنظر داشتند. یکی از مسائل این بود که تصدی گری 
دولت کاهش یابد و مسائلی که دولت می تواند متصدی اش 

نباشد، انجام شده و اموال به مردم عرضه شود. 
وی بــا بیان اینکه همانجا آقا فرمودند من به نیروهای 
مسلح نیز همین دستور را می دهم، خاطرنشان کرد: در موارد 
و جلسات بعد هم همین مسئله را تاکید کردند. در مورد شستا 
و تامین اجتماعی که یک نفر نامه نوشته بود که شستا مربوط به 
دولت نیست، ایشان گفتند شستا مربوط به دولت است، سهام 
آن در اختیار مردم قرار بگیرد و تامین اجتماعی هم دســت 

از تصدی گری بردارد. البته اشکال ندارد سهام داشته باشد. 
شرکت های شستا باهم عرضه می شوند

رئیس دولت تدبیر و امید با بیان اینکه در تاریخ بورس 
شــاید برای اولین بار است که چنین عرضه بزرگی صورت 
می گیرد، ابراز داشت: کل شرکت های شستا که حدود ۱۸۰ 
بنگاه و شرکت بزرگ است، همه باهم عرضه می شوند که مدل 
جدیدی اســت که امروز شروع می شود یعنی این هلدینگ 
بزرگ یکجا عرضه می شــود. من به وزیر کار، رییس تامین 
اجتماعی و هیات مدیره این شرکت تبریک می گویم چراکه 

شستا پشت شیشه آمده است. 
روحانی افزود: امروز شســتا که در مورد آن این همه 
حرف بود، شــفاف شده اســت. من وقتی بودجه ۹۸ را به 
مجلس عرضه کردم، گفتم که در سال ۹۸ عرضه بزرگی در 
بورس خواهیم داشــت و من هر ماه این مســئله را پیگیری 
می کردم. امروز این هلدینگ بزرگ شــفاف شده و به مردم 

بورس عرضه شده است.
وی با بیان اینکه امروز ۱۰ درصد این شــرکت بزرگ 
عرصه می شــود و دو میلیون نفری که در بورس هســتند 
می توانند از این ســهام بهره ببرنــد، عنوان کرد: دیروز دیدم 
افراد معاند می نویسند اقتصاد ایران خیلی خراب است ولی 
وضعیت بورس ایران فوق العاده است یعنی مجبور به اعتراف 
این مسئله شدند. کار بزرگی توسط وزارت اقتصاد و شرکت 

بورس انجام شده است. 
رئیس جمهور عرضه ســهام در بورس را برای مبارزه 
با فســاد دانســت و یادآور شــد: جای اصلی فسادستیزی 
اینجاست که به شفافیت و رقابتی بودن کمک می کند. من از 
مابقی اعضای دولت می خواهم این مدل را تبعیت کنند و کل 
سهام یکجا عرضه شود. اصل عرضه بسیار مهم است و من 
به تامین اجتماعی و وزارت کار تبریک می گویم. کار عظیمی 

انجام شده و این موفقیت بزرگی برای ماست.
در موضوع نظارت نصفه و نیمه عمل نکنیم

روحانی در ادامه به موضوع نظارت اشاره کرد و گفت: 
نظارت کار بسیار خوبی است و در قانون اساسی هم پیش بینی 
شــده است. حتما دستگاه های نظارتی باید کار خودشان را 
انجام دهند. وزارت اطلاعات، ســازمان بازرســی و دیوان 
محاسبات و هر دستگاه دیگری باید براساس قانون وظایف 
خود را انجام دهند. اما بحث نظارت بر همه دستگاه هایی است 
که از بودجه اســتفاده می کنند. وی با بیان اینکه دو موضوع 
بودجه و سازمان اداری و استخدامی در اختیار رییس جمهور 
است و مربوط به همه دستگاه ها است، گفت: دیوان محاسبات 
برای نظارت و محاسبه اینکه پول ها چطور خرج شده، باید 
موضوع را توسط هر کسی که از بودجه دولت استفاده می کند 
اعم از همه دستگاه ها، قوا و نهادهای انقلابی و فرهنگی و... 
نظارت انجام دهد. به گفته رئیس شورای عالی امنیت ملی، 
نظارت بر بودجه باید نظارت عام باشد و نه آنکه فقط بر یک 
دستگاه  نظارت شود. اینجا خودی و غیرخودی نداریم. اینجا 

همه خودی هستند.  
روحانی اضافه کرد: نکته دیگر این اســت که حرف 
تــا از دهان بیرون نیاید، می تــوان آن را تعدیل کرد اما وقتی 
از زبان خارج شــد، هر کســی از ضد انقلاب و... درباره آن 
حرف می زند. وقتی یک دســتگاه نظارتی گزارشــی تهیه 
می کند، می تواند با مســئولان دولتی رایزنی و مشورت کند. 
مگر دستگاه های دولتی با آنها قهرند. من خودمان آن گزارش 

را به شما دادیم.

امروز مهم ترین مسئله و دغدغه مردم 
سلامت و معیشت است

رییس جمهوری با تاکید بر اینکه گزارش دیوان محاسبات درباره ارز ۱۰۰ درصد غلط بود، اظهار داشت: نظارت باید عام باشد و هر کس از بودجه استفاده 
می کند، باید دیوان محاسبات بر آنها هم نظارت کند و بیان  آنها به گونه ای نباشد که موجب شبهه از سوی مردم شود. 

سیاسی

نوبخت: رئیس جمهور :

دریافت وام یک میلیون تومانی نیاز 
به ثبت نام در هیچ سایتی ندارد

سرویس سیاسی-  محمدباقر نوبخت معاون رییس جمهوری و رییس سازمان 
برنامه و بودجه با تاکید براین که دریافت وام یک میلیون تومانی قرض الحسنه ای که 
در ســتاد اقتصادی دولت تصویب شــده نیاز به ثبت نام در هیچ سایتی ندارد، گفت: 
سرپرستان خانوار باید از طریق پیامکی که با سرشماره وزارت تعاون ارسال می شود، 

درخواست وام خود را تایید کنند. 
نوبخت با اعلام این خبر افزود: در روزهای آینده به خانوارهای دریافت کننده 
یارانه نقدی از طریق پیامکی که با سرشماره وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی ارسال 
می شود، فرصت یک وام قرض الحسنه با کارمزد ۴% ارائه خواهد شد، در مرحله بعد 
خانوارها در صورت تمایل باید از طریق پیامک رسمی اعلام شده وزارت تعاون کار 

و رفاه اجتماعی درخواست این وام را تایید کنند.
رییس سازمان برنامه و بودجه با بیان اینکه اقساط قرض الحسنه وام یک میلیون 
تومانی از تیر ماه از یارانه نقدی کسر خواهد شد، گفت: بر اساس توافقات انجام شده 
اقســاط ایــن وام یک میلیون تومانی که به ۲۳ میلیون خانــوار ایرانی که یارانه نقدی 
۴۵۵۰۰ تومانی دریافت می کنند، ارائه می شود ۳۵ هزار تومان در هر ماه خواهد بود.

معاون رییس جمهوری با بیان اینکه، سرپرســت خانوار برای دریافت این یک 
میلیون تومان وام قرض الحســنه بایستی اعلام آمادگی خود را از طریق پیامک اعلام 
کند، گفت: برای پرداخت این وام به ۲۳ میلیون خانوار رقمی نزدیک ۲۳ هزار میلیارد 
تومان باید از طریق منابع بانکی در اختیار سازمان هدفمندی یارانه ها قرار گیرد و این 
مبلغ به صورت یکجا به حساب سرپرستان خانوارهایی که درخواست خود را تایید 

کرده اند واریز خواهد شد.
به گفته نوبخت، تفاوت ۸ درصدی این وام قرض الحسنه بایستی از طریق منابع 
دولت به سیستم بانکی کشور پرداخت شود که سازمان برنامه و بودجه تضمین بابت 

پرداخت مابه التفاوت به بانکهای عامل را متعهد خواهد شد.
رییس ســازمان برنامه و بودجه افزود: در ســتاد اقتصادی دولت مصوب شد تا 

این مبلغ قبل از شروع ماه مبارک رمضان به حساب سرپرستان خانوار واریز شود.
نوبخت در ادامه گفت: به حدود ۴ میلیون خانوار که بر اســاس داده های بانک 
اطلاعاتی درآمد ثابت ندارند مانند کارگران فصلی، رانندگان تاکسی و سایر مشاغلی که 
در مصوبه دولت تعیین شده است، به جای وام یک میلیون تومانی وامی به ارزش یک 
تا دو میلیون تومان پرداخت خواهد شد.وی افزود: سرپرستان این خانوارها نیز بایستی 
به پیامکی که به آنها برای دریافت این وام قرض الحسنه ارسال می شود، پاسخ دهند.
معاون رییس جمهوری تاکید کرد: باز پرداخت اقساط این دو وام از محل یارانه 
نقــدی انجام خواهد شــد.وی با بیان اینکه برای حــدود ۳ میلیون نفر نیز کمک های 
بلاعوض در نظر گرفته شــده اســت، گفت: رقمی بین دویست تا ۶۰۰ هزار تومان بر 
اساس بعد خانوار برای این گروه تدارک شده که مرحله اول آن در اسفندماه واریز شد 

و مرحله دوم آن تا پیش از پایان فروردین انجام خواهد شد.
به گفته نوبخت بر اساس برنامه ریزی انجام شده در ماه های اردیبهشت و خرداد 
ماه نیز این پرداخت بلاعوض انجام خواهد شد و همچنین در اردیبهشت ماه با توجه 
بــه همزمانی با ماه مبــارک رمضان یک پرداخت ویژه نیز برای این خانوارها صورت 

خواهد گرفت.

فاضل میبدی:

سوءمدیریت اقتصادی موجب 
کاهش ارزش پول مردم بوده است

سرویس سیاســی-  فاضل میبدی 
گفــت: » اگر دولت کمــک بلاعوض کند 
هم در واقع کمک بلاعوض نکرده اســت. 
دلیلــش این اســت که اساســا بــه خاطر 
ســوءمدیریت اقتصادی در کشــور پول از 
جیب مردم کشــیده شده و به جاهای دیگر 
رفته اســت و هر کمکی در واقع پول خود 

مردم است که به آنان بازگردانده می شود«.
تبعات اقتصادی کرونا سنگین تر از آن 
اســت که با یک میلیــون و دو میلیون رفع 
شــود اما دولت تدبیر و امید تا اینجای کار 
صرفا یک وام یک میلیونی برای اقشار آسیب 
پذیر در نظر گرفته که با کلی اما و اگر همراه 

اســت. گذشــته از اینکه این پول به چند درصد قشر آسیب پذیر می رسد وچه دردی 
از آنــان دوا می کند، نحوه بازپس گیــری آن محل بحث بود. ابتدای گفتند که با وام ۴ 
درصدی پرداخت می شود و بعد هم حرف از ۱۲ درصد به میان آمد. اعتراضات به این  
موضوع ســبب بررســی دوباره و بازنگری شد و دیروز حسن روحانی اعلام کرد که 
آن یک میلیون تومان را به صورت قرض الحسنه خواهد پرداخت. محمد تقی فاضل 
میبدی، عضو مجمع محققین و مدرسین حوزه علمیه قم گفت: »مساله اصلی کمک به 
اقشارآسیب پذیر است و به نظر من دولت کار درستی می کند که این وام را اختصاص 
داده زیرا در این موقعیت   ده ها هزارنفر شغل و درآمد خود را از دست داده و به نان شب 
محتاج هستند. به نظر من اگر دولت واقعا این پول را درست تنظیم کند و به افرادی که 
نیاز دارند، بدهد اقدام قابل ستایشی انجام داده است«.وی درباره سودی که دولت قرار 
بود در ازای این وام اخذ کند و برخی از علما آن ربا خوانده بودند، گفت: »در این بخش 
دو نکته مطرح است. اول بحث ربا بودن که من شخصا با آن مخالف هستم. سودی که 
در کشور ما در بانک ها رد و بدل می شود با آن ربا که در قرآن حرام است، خیلی فرق 
دارد. آن ربا این بود در صدر اسلام بهم پول قرض می داند و فرد میخواست به کسی 
پول داده ارزش اضافه بگیرد تا بدون کار کردن درآمد داشــته باشد، تورم هم آن زمان 
وجود نداشت و این سود ربا و حرام بود. اما سودی که امروزه در بانک ها بین مشتری 
و بانک رد و بدل می شود حکم دیگری دارد. چه سودی که بانک می دهد و چه سودی 
که بانک می گیرد. این ســود بر اســاس تورم سالیانه است و اسم آن بهره و ربا نیست. 
این کاهش ارزش پول است. شما امسال یک میلیون به بانک بدهید و سال دیگر پس 

بگیرید حتما ۴۰ درصد آن پریده است. بر این اساس فکر میکنم که این ربا نیست«.
فاضل میبدی گفت: »من فکر می کنم که اگر دولت کمک بلاعوض کند هم در واقع 
کمک بلاعوض نکرده است. دلیلش این است که اساسا به خاطر سوءمدیریت اقتصادی 
در کشور پول از جیب مردم کشیده شده و به جاهای دیگر رفته است به این معنا که فرضا 
اگر پنج میلیون تومان ارث به کسی برسد و در بانک یا هرجا بگذارد سال بعد ارزش چهار 
میلیون تومان را خواهد داشــت. این یک میلیون تومان را که دزد نبرده اســت! این کاهش 
ارزش به خاطر سوءعملکرد دولت و کشور است لذا دولت ضامن است و خودش باعث 
کاهش ارزش پول ما شده است پس باید جواب دهد. حالا اگر در این شرایط یک میلیون 
به مردم کمک کند در واقع دارد پول خودشان را پس می دهد. این قشر آسیب پذیر است از 
بس در این کشور تورم را تحمل کرده که اکنون دیگر توان ندارد. افزایش چند برابری نرخ 
دلار و قیمت ها به پولدارها که صدمه نمی زند، این قشر آسیب پذیر است که خسارات را 
متحمل می شود. باعث این خسارت ها نیز حاکمیت کشور - حاکمیت به طور کلی نه فقط 
وزیر اقتصاد – است لذا اکنون باید دولت بلاعوض و بدون هیچ منتی به مردم کمک کند«.

وی با تاکید بر اینکه »وضعیت اقتصادی کشور نباید اینطور باشد« گفت: »دلیل 
این وضعیت تحریم باشــد یا هر چیز دیگری فرق ندارد. بالاخره یک ســر تقصیر ما 
بوده ایم که اقتصاد کشور را به اینجا کشانده ایم. بنابراین کمک به مردم در این وضعیت 
حتما باید بلاعوض باشــد و منتی هم بر ســر مردم نیست زیرا سوءمدیرتی اقتصادی 
موجب کاهش ارزش پول مردم و افزایش تورم بوده اســت و الان وقت آن اســت که 

بخشی از پول مردم به آنان برگردانده شود«. 

محمد غرضی: 

دولت وظیفه دارد که نیاز های مردم 
را در ایام کرونا تأمین کند

سرویس سیاسی-  محمد غرضی گفت: اکنون این میزان بسیار کاهش یافته است و 
درآمد بســیار خوبی را برای دولت به ارمغان آورده است. اکنون به طور متوسط خرج یک 
خانواده پنج نفره، پنج میلیون تومان است و واقعا تقبل این هزینه برای مدتی که کرونا وجود 
دارد برای دولت به سادگی است اما چرا این مهم رخ نمی دهد، به دلیل آنکه ما اسیر اقتصاد 

رانتی شده ایم و واقعا اینکه دولت مدام می گوید کشور فقیر است، کفر است.
هرچه ویروس کرونا بیشتر در کشور می ماند، پیامدهای منفی اقتصادی اش هم بیشتر 
می شود و اکنون شرایطی به وجود آمده است که از کارگران تا کارفرماها از آینده اقتصادی 
زندگی خود اطمینان ندارند؛ کارگران نگرانند که احیانا حقوقشــان پرداخت نشود یا حتی 
تعدیل نشــوند و کارفرماها هم برآورد می کنند که با این شــرایط نمی توانند مانند سابق از 
پس تعهدات خود برآیند؛ از ســوی دیگر کســبه نیز در پیش روی خود بازاری نمی بینند تا 
چک های خود را پاس کنند و چرخ زندگی شان را بچرخانند. به گفته بسیاری از کارشناسان 
سیاسی و اقتصادی به چنین وضعیتی می توان واژه »بحران ملی« را اطلاق کرد و وقتی یک 
بحران در ابعاد ملی رخ می دهد، دولت وظیفه دارد که از مردم حمایت کند؛ چنانکه برخی 
معتقدند دولت زمان جنگ توانســت در برهه یک جنگ تمام عیار به میزان قابل قبولی به 
وضعیت اقتصاد داخلی ســامان دهد. اما آیا واقعا شــرایط اقتصادی امروز با وضعیت زمان 
جنگ مشابه است؟ و آیا اصلا دولت زمان جنگ در تمام ابعاد اقتصادی بدون نقص عمل 
کرده است؟ و در نهایت آیا دولت حسن روحانی می تواند از رویکرد اقتصادی دولت زمان 

جنگ برای این مقطع پیروی کند؟
محمــد غرضی، وزیر دولت زمان جنگ باور دارد که دولت موســوی آن قدرها هم 
که گفته می شــود نتوانســت در حوزه اقتصادی عدالت را برقرار کند. او درباره تشابه ها و 
تفارق های وضعیت اقتصادی فعلی و آن زمان گفت: »بعد از انقلاب هیچگاه اقتصاد ایران 
تحت کنترل نبوده اســت و دولت در تمامی ادوار ســعی کرده که خود فعال مایشاء باشد و 
همیشه برای تثبیت وجود تلاش کرده است؛ حتی در دهه شصت هم که تمامی امکانات یعنی 
همه نیازهای انسانی و لازمه های زندگی وجود داشت، عدالت به معنای دقیق کلمه رعایت 
نمی شد زیرا امکانات به دست بخشی از جامعه می رسید و عده ای از آن محروم بودند؛ در 
حقیقت امکانات به شهرهای بزرگ می رسید اما شهرهای کوچک و روستاها با فقر فزاینده 
روبه رو بودند یا آنکه قیمت در بازار آزاد پنج برابر قیمت دولتی بود. همه این ها در آن زمان 
هم به فســاد اقتصادی دامن می زد. اکنون هم همین طور است و فسادها اجازه نمی دهد که 
مردم به میزانی که حق شــان اســت از منابع این کشور بهره مند شوند وگرنه کشور به اندازه 
کافی و حتی ده ها برابر نیاز زندگی مردم توانمند است اما شرط تحقق رفاه اجتماعی عدم 

فساد و عدم پنهان کاری است«.
او ادامه داد: »امروز کشــور ما به شدت ثروتمند است اما این ثروت از طرقی به جیب 
رانت خوارهــا می رود؛ برای مثال مــا به اندازه کافی مواد غذایی داریم که یا از طریق تولید 
داخلی یا از طریق واردات تهیه می شــود. دولت اکنون می گوید که ۱۴میلیارد دلار واردات 
مواد غذایی وجود دارد و این درحالی است که ما در زمان جنگ تنها ۳میلیارد دلار در این 
موضوع واردات داشــتیم و اگر به قیمت اجناس در ابعاد جهانی نگاه کنیم، درمی یابیم که 
مثلا گندم از زمان جنگ تا الان تغییر قیمت چندانی نداشــته اســت. چه طور بود که در آن 
زمان کالاها دست کِم به شهرهای بزرگ می رسید اما اکنون اعلام می شود که مشکل در اقلام 
غذایی وجود دارد؟ علت آن است که تجاری می توانند به واردات دست بزنند که پشتوانه 
سیاســی دارند. آنها به راحتی به قیمت ارز دولتی وارد می کنند و در بازار آزاد به چندبرابر 
می فروشند. بسیاری از آنها کسانی هستند که در سه دهه ۶۰، ۷۰ و ۸۰ عضو دولت بوده اند 
و من ۳۰۰نفر از آنها را شناسایی کرده ام؛ این یعنی رانت خواری دولتی با همکاری افرادی 

که به ظاهر خود را تاجر معرفی می کنند«.
غرضــی درباره ضرورت حمایــت اقتصادی دولت از مــردم در ایام فاصله گذاری 
اجتماعی هم تصریح کرد: »اکنون مردم درگیر ویروس کرونا هستند و دولت به آنها می گوید 
که فاصله گذاری اجتماعی باید انجام شود اما به خود نمی گوید که باید هزینه های زندگی 
مــردم از جملــه غذا، دارو و نقدینگــی را هم در این ایام تأمین کند. به جای آنکه این کار را 
بکند، مدام می گوید که دولت هیچ پولی در اختیار ندارد و این درحالی است که ایران نه تنها 
انرژی وارد نمی کند بلکه صادر هم می کند. عموم کشورها و حتی کشورهای توسعه یافته 
۴۰درصد هزینه هایشان معطوف به انرژی است و در کشور ایران تقریبا هیچ هزینه ای برای 
وارد انرژی وجود ندارد یا تا چندی پیش روزی ۱۱۰میلیون لیتر بنزین مصرف می شــد اما 
اکنون این میزان بســیار کاهش یافته اســت و درآمد بسیار خوبی را برای دولت به ارمغان 
آورده اســت. اکنون به طور متوســط خرج یک خانواده پنج نفره، پنج میلیون تومان است و 
واقعا تقبل این هزینه برای مدتی که کرونا وجود دارد برای دولت به سادگی است اما چرا 
این مهم رخ نمی دهد، به دلیل آنکه ما اسیر اقتصاد رانتی شده ایم و واقعا اینکه دولت مدام 

می گوید کشور فقیر است، کفر است«.
وزیر پست، تلگرام و تلفن در دهه شصت در پاسخ به این پرسش که آیا بازهم می توان 
مانند زمان جنگ سیاست اقتصاد کوپنی را راه انداخت یا خیر، اظهار کرد: »من با کوپنی شدن 
کالا به شدت مخالفم. در سال۶۸ روزی آقای مهندس موسوی گفت که می خواهیم کوپن 
را برداریم من گفتم کوپنی شدن کالاها از اول هم غلط بود. توضیح دادم که جمعیت کشور 
۴۸میلیون است و ۶۸میلیون کوپن توزیع می شود و علتش آن است که رانت ها و دزدی ها 
اجازه نمی دهد به صورت عادلانه جنس به دست مردم برسد. در آن زمان هم رانت ها بیداد 
می کرد. اکنون هم سیستم رانت خواری وجود دارد و اجازه نمی دهد عدالت اجتماعی برقرار 
شود. من به شما می گویم که اکنون مواد غذایی به بندرعباس می آید و همانجا در ماشین هایی 
گذاشته می شود و به مرز های افغانستان، پاکستان و عراق می روند. در گذشته هم همین طور 
بود؛ به یاد دارم که در ســال۶۲ و در شرایطی که ایران درگیر بحران کمبود شیرخشک بود، 

۵۰۰هزار شیرخشک با مارک ایرانی در پاکستان به مزایده گذاشته شد«.
غرضی درپایان درخصوص آنچه دولت در مقطع فعلی باید انجام دهد، گفت: »باید 
بــه جای ســخنرانی های مکرر و وضع مقررات برای مردم و امــر و نهی به مردم به وضع 
زندگی آنها رسیدگی شود. گویا در کشور دولت وجود ندارد و همین میزان هم کارها پیش 
می رود به همت فقراســت و این مردم نجیب هم برای دوست داشــتن کشور و انقلاب در 

تمام بحران ها تحمل می کنند«.

 نایب رئیس مجلس شورای اسلامی اعلام کرد؛

اختصاص یک پنجم حقوق اردیبهشت 
نمایندگان برای مقابله با کرونا 

سرویس سیاسی-   نایب رئیس مجلس شورای اسلامی گفت: یک پنجم حقوق یک 
ماه نمایندگان برای مقابله با کرونا اختصاص یافت.

عبدالرضا مصری که ریاســت جلســه علنی مجلس شــورای اســلامی را برعهده 
داشــت، پیش از پایان جلســه  علنی گفت: نمایندگان مجلس یک پنجم حقوق یک ماه 
خود)اردیبهشت( را برای مقابله با کرونا و کمک به افرادی که در این مدت کسب و کارشان 

دچار آسیب شده است، اختصاص دادند.


